

Community Born To Read

Le goût de lire communautaire



Annual Report 2014-2015

Goals for 2014-2015

A review of our goals for this year indicates that Community Born To Read (CBTR) continues to be healthy and strong.

Develop Outreach programs with organizations with similar goals

We have been in communication with Elizabeth High School again this year. Although they have not had need of our services to date, they have indicated that they wish to maintain the connection. We contacted the West Island Women's Shelter in early spring and donated 14 bags of books for children living in the Shelter's temporary apartments.

Continue CBTR involvement with 1,2,3,Go in eastern Pierrefonds

We maintain contact with the steering committee, as one of the community partners associated with the 1,2,3,Go early childhood projects.

Maintain the expanded CBTR "Books and Play" program at the Riverdale CLC

This year, for the first time, registration was required. This allowed us to keep numbers under control and assured continuity of attendance, which also allowed the volunteers to get to know the children and their parents better. There were 514 child visits. Attendance fell somewhat in the winter months due to harsh weather; to counteract this we instituted a program to provide taxi coupons to those parents who did not drive. Having a stable registration meant that the lending library worked better and fewer books were lost. Of the 627 books borrowed, 96.6% were returned.

Maintain and expand the lending library for parents and young children in the Born-to-Read Centre at the Riverdale CL

We continue to receive donations of gently-used books and the process of sorting and shelving is ongoing. Since board books are very popular with our youngest visitors, we have also purchased several to supplement those donated.

Sustain and enrich our relationships with A Ma Baie Clinic and Pierrefonds Community Project (PCP) by distributing bookbags and books and encouraging early literacy

English and French volunteers continued to visit the CLSC Well-



Goals for 2014-2015

Continued from page 1.



Baby Clinic in eastern Pierrefonds once a month. They distributed the canvas bags of four board books in either French or English to the parents of newborns. Parents were encouraged to use the books to read to their child, stressing that reading should begin at birth. They emphasize to parents the importance of reading to their offspring beginning from birth. On each subsequent visit, the parents could choose another book to add to the initial four. 47 bags of books (30 French and 17 English) as well as 104 individual books (69 French and 35 English) were distributed this year.

Our presence at the central Pierrefonds PCP monthly community luncheons continued to be greatly appreciated by PCP staff, parents and tots. They looked forward to story time and the distribution of books. Two successful activities were undertaken: a visit to the Pierrefonds library for the preschool, and a 'Games for Preschoolers' session with the mothers and staff of the preschool. A New Baby Program was instituted this year to provide a gift of a blanket and a book to each new mother in the community, to which we contributed 10 copies of two titles, one French and one English. Over the course of 7 luncheons we distributed 74 English books and 13 French books, for a total of 87 books, plus 7 book bags to mothers of newborns.

Continue to recruit and orient new volunteers

A few new volunteers have joined our activities this year, so that we are able to offer the optimum level of service in our projects without anyone feeling overburdened.

Explore the possibility of sponsoring a workshop for parents in the CBTR community

Three CBTR volunteers ran a series of kindergarten readiness workshops in conjunction with the Lester B. Pearson School Board at Springdale and Sunshine schools. The 4 week series was well attended and will be repeated next year.

Fundraising

Many individuals, community groups and businesses have been creative and generous in providing us with the means to meet our goals this past year.

We are most grateful to the following people and organizations for their support:

- the Pointe-Claire Oldtimers for their continued monetary support,
- the Thursday Women's Club Bridge Marathon,
- the Thursday Women's Club Mixed Bridge Marathon,
- our **le goût de lire / community born to read** friends, including LARSE members who continue to faithfully support us with their individual donations,
- and last, but not least, the estate of Elizabeth Stewart for its outstanding donation to le goût de lire / born to read.

Highlights

This year a total of 54 bags of books were presented at our various sites; since our inception in 2001 we have distributed more than a thousand bags of books to young parents.

The Pearson Educational Foundation, with whom we work closely, once again donated books for the Margaret Manson Award to be presented to a student in each elementary school. **Le goût de lire / born to read** paid for half of the 34 books given to students who had travelled a challenging path to attain graduation from an elementary school.

Our enthusiastic team, Board members and volunteers, continue to be passionately dedicated to the effort to make a difference in developing and supporting family literacy in our community.

Goals for 2015-2016



Continue to explore developing outreach programs toward organizations with similar goals.

Continue CBTR involvement with 1,2,3,Go in eastern Pierrefonds.

Maintain the expanded CBTR “Books and Play” program at the Riverdale CLC.

Maintain and expand the lending library for parents and young children in the Born-to-Read Centre at the Riverdale CLC.

Sustain and enrich our relationships with A Ma Baie Clinic and Pierrefonds Community Project (PCP) by distributing bookbags and books and encouraging early literacy.

Continue to recruit and orient new volunteers.

Continue and expand the sponsorship of workshops for parents in the CBTR community

Community Born To Read
Le goût de lire communautaire



c/o CLC, Riverdale High School,
5060 boul. Des Sources,
Pierrefonds, Québec H8Y 3E4

Phone: 514-667-9562
Email: info@borntoread.net
Website: www.borntoread.net

Community Born To Read

Le goût de lire communautaire



Rapport Annuel 2014-2015

Objectifs 2014-2015

L'examen de nos objectifs pour cette année indique que le goût de lire / born to read de l'Ouest-de-l'île (CBTR) poursuit sa route en bonne santé et avec vigueur

Établir des liens avec des organismes dont les objectifs sont similaires

Encore une fois cette année, nous sommes restés en contact avec Elizabeth High School. Même si jusqu'à présent, cette école n'a pas eu besoin de nos services, elle a indiqué qu'elle désirait maintenir la communication. Nous avons contacté le Centre des femmes du West Island au début du printemps et fait don de 14 sacs de livres pour les enfants qui vivent dans les appartements temporaires du centre.

Continuer la participation de CBTR à 1,2,3, Go de Pierrefonds Est

Nous maintenons le contact avec le Comité directeur, en tant que partenaire communautaire associé aux projets préscolaires de 1,2,3, Go .

Maintenir l'expansion du programme « Le livre et le jeu » de CBTR au CLC de Riverdale

Pour la première fois, l'inscription était requise cette année. Cela nous a permis de contrôler le nombre de participants et d'assurer la continuité des présences. Cela a aussi permis aux bénévoles de mieux connaître les parents et les enfants. La rigueur de l'hiver a réduit quelque peu la fréquentation; pour pallier cette situation, nous avons établi un programme de coupons de taxis pour les parents qui ne conduisaient pas. Grâce à la stabilité des inscriptions, la bibliothèque de prêt a mieux fonctionné et il y a eu moins de pertes de livres. Sur les 627 livres empruntés, 96,0 % ont été retournés.

Maintenir l'expansion de la bibliothèque de prêt pour les parents et les enfants au Centre le goût-de-lire du CLC de Riverdale.

Nous continuons de recevoir les dons de livres usagés en bon état et le processus de tri et de rangement se poursuit. Comme les livres cartonnés restent populaires chez nos plus jeunes visiteurs, nous en avons aussi acheté quelques-uns comme suppléments aux dons

Soutenir et enrichir nos relations avec la Clinique A-Ma-Baie et le Projet communautaire Pierrefonds (PCP) grâce à la distribution de sacs de livres et à l'encouragement à la lecture précoce.

Des bénévoles anglophones et francophones ont continué à rendre



Objectifs 2014-2015

(suite)



visite à la Clinique Bébé-santé à Pierrefonds-Est une fois par mois. Ils ont distribué des sacs en toile contenant quatre livres cartonnés, en anglais ou en français, aux parents de nouveau-nés. Ils ont encouragé les parents à utiliser les livres pour lire à leur enfant, en insistant sur le fait que la lecture doit commencer dès la naissance. Les bénévoles mettent l'accent sur l'importance pour les parents de faire la lecture à leurs enfants dès leur naissance. À chacune des visites suivantes, les parents pouvaient choisir un autre livre à ajouter aux quatre premiers livres. 47 sacs de livres (30 en français et 17 en anglais), ainsi que 104 livres individuels (69 en français et 35 en anglais) ont été distribués cette année.

Notre présence aux lunchs mensuels communautaires PCP de Pierrefonds-centre continue d'être bien appréciée par le personnel du PCP, les parents et les petits. Ils ont hâte à l'heure du conte et à la distribution de livres. Nous avons organisé deux visites bien réussies : une visite à la bibliothèque de Pierrefonds pour les enfants d'âge préscolaire et une séance de 'jeux pour petits du préscolaire' avec les mamans et le personnel du préscolaire. Un programme 'Nouveau bébé' a été institué cette année afin de fournir une couverture et un livre à chaque nouvelle maman du voisinage. Notre contribution a été de 10 exemplaires de deux titres, un en français et un en anglais. Au cours des 7 lunchs, nous avons distribué 74 livres en anglais et 13 en français pour un total de 87 livres, plus 7 sacs de livres aux mamans de nouveau-nés.

Poursuivre le recrutement et l'orientation de nouveaux bénévoles

Quelques nouveaux bénévoles se sont joints à nos activités cette année ce qui nous a permis d'offrir un service optimal dans nos projets tout en évitant la surcharge de travail.

Étudier la possibilité de parrainer un atelier pour les parents dans la communauté de CBTR

Trois bénévoles de CBTR ont organisé une série d'ateliers de préparation à la maternelle, de concert avec la Commission scolaire Lester B. Pearson, aux écoles Springdale et Sunshine. La session de 4 semaines a connu un bon succès et sera reprise l'année prochaine.

Financement

De nombreuses personnes, des groupes communautaires et des entreprises se sont montrés créatifs et généreux en nous donnant les moyens d'atteindre nos objectifs l'année passée

Nous sommes très reconnaissants pour leur soutien aux personnes et organismes suivants:

- Les *Oldtimers* de Pointe-Claire pour leur soutien monétaire constant.
- Le club de bridge féminin Marathon du jeudi
- Le club de bridge féminin mixte Marathon du jeudi
- Nos amis de **le goût de lire / born to read** y compris les membres de LARSE qui continuent de nous soutenir fidèlement

Financement (suite)

de leurs dons.

- Et enfin, et non la moindre, la Succession d'Elizabeth Stewart pour son don exceptionnel à **le goût de lire / born to read** encore une fois cette année.

Faits saillants

Cette année nous avons présenté 54 sacs de livres au total dans nos différents sites; depuis nos débuts en 2001, nous avons distribué plus d'un millier de sacs de livres aux parents de jeunes enfants

La Fondation Pearson pour l'éducation, avec qui nous collaborons étroitement, a de nouveau offert des livres pour le Prix Margaret Manson, présentes à un élève de chaque école primaire. Le **goût de lire / born to read** a payé la moitié des 34 livres offerts à des élèves ayant dû relever un grand défi pour graduer à la fin du primaire. Notre équipe enthousiaste, membres du comité de pilotage et bénévoles, continue à se consacrer avec passion à faire une différence en développant et en soutenant la lecture familiale dans nos communautés.

Objectifs 2015-2016



- Continuer à explorer les possibilités de liens avec les organismes ayant des objectifs similaires.
- Continuer la participation de CBTR à **1,2,3,Go** à Pierrefonds-Est.
- Maintenir l'expansion du programme « Le livre et le jeu » au CLC Riverdale.
- Maintenir l'expansion de la bibliothèque de prêt pour les parents et les jeunes enfants au Centre Born-to Read du CLC Riverdale.
- Soutenir et enrichir nos relations avec la Clinique À-Ma-Baie et le Projet communautaire Pierrefonds (PCP) par la distribution de sacs de livres et de livres et par l'encouragement à la lecture précoce.
- Poursuivre le recrutement et l'orientation de nouveaux bénévoles.
- Continuer l'expansion du parrainage d'ateliers pour les parents de la communauté CBTR.

Community Born To Read

Le goût de lire communautaire



a/s de Riverdale High School, CLC
5060 Boul. des Sources
Pierrefonds, Québec H8Y 3E4

Téléphone: 514-667-9562
Courriel: info@borntoread.net
Site internet: www.borntoread.net